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Zápis ze zasedání Odborné skupiny VVOZP pro přístupnost 
veřejné správy a veřejných služeb 

 
Datum: 11.05.2023 
Jednání řídila: Nicole Fryčová 
Přítomni: František Brašna (SONS ČR), Blanka Espinoza (ÚV ČR), Štefan Čulík (MPSV), Dana 
Hacaperková (MPSV), Jarmila Heltová (Správa železnic), Libor Hladký (MMR), Ivo Hruban (MD), 
Martina Jelínková (ÚV ČR), Petr Jiříček (MPSV), Dagmar Lanzová (NRZP ČR), Camille Latimier 
(SPMP), Iva Matějková (MK), Petr Novák (MMR), Luděk Palek (Česká pošta), Romana Petráňová 
(tlumočnice ČZJ), Pavel Ptáčník (ÚV ČR), Michal Rada (KMR), Dagmar Radová (KMR), Petr Štok 
(NRZP ČR), Markéta Vyhnánková (ÚV ČR), Michala Wu (tlumočnice ČZJ), Luboš Zajíc (SONS ČR) 

 

Program jednání: 

1. Schválení programu jednání 

2. Kontrola plnění úkolů 

3. Pravidelné informace 

a) Aktuality týkající se přístupnosti na jednotlivých ministerstvech 

b) Postup implementace směrnice EAA 

c) Zákon o přístupnosti – pokračování v monitorování internetových stránek a mobilních 
aplikací pod Digitální a informační agenturou 

d) Pozvánka na školení k tvorbě textů v Easy to Read 

e) Nová stavební legislativa se zaměřením na bezbariérovost – průběžná informace  

f) Přístupnost audiovizuálních mediálních služeb pro osoby se zrakovým postižením 
a osoby se sluchovým postižením (Akční plány + Zaváděcí plány) 

4. Rušení poboček České pošty a vliv na přístupnost 

5. Proces provádění analýzy přístupnosti všech budov ve vlastnictví a pronájmu gestora (včetně 
přímo řízených organizací) – umístění informací na internetové stránky 

6. Přístupnost formulářů MPSV + možnost zasílání posudků lékařské posudkové služby 

7. Možnost parkování na vyhrazeném parkovacím stání pro OZP u vozidel převážejících po 
městě OZP (služba bezbariérového taxi pro OZP) 

8. Různé 

 

1. Schválení programu jednání 

Předsedkyně Nicole Fryčová přivítala členky a členy odborné skupiny na jednání, navrhla přesunout 
aktuální bod 3 d) Pozvánku na školení k tvorbě textů v Easy to Read jako bod 7, poté byl program 
jednání s navrženými úpravami schválen. 

Michal Rada upozornil na to, že OZP potřebují specifickou pomoc zasahujících jednotek hasičů 
Hasičského záchranného sboru ČR („HZS“). Hasiči většinou nemají informace o tom, že by se 
v příslušném objektu, kde zasahují, mohla nacházet osoba se specifickými potřebami, jde zejména 
o osoby na vozíku a osoby se sluchovým postižením. Již několik let existuje možnost, aby se tyto 
osoby dobrovolně hlásily na krajské ředitelství HZS, kde nahlásí, jaký typ zdravotního postižení a 
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jaké specifické potřeby mají, tyto údaje se zapíší do tzv. evidenčního listu příslušného objektu, 
výjezdová jednotka pak dostává při zásahu tuto informaci. 

Dagmar Lanzová vznesla dotaz na Michala Radu, zda se řešila problematika evakuačních 
bezbariérových cest, v Evropě jsou únikové cesty a východy řešeny v rámci bezbariérovosti a 
univerzálního designu. V ČR je systém prevence a ochrany nastaven jinak než v Evropě. Dalším 
problémem je osazování požárních dveří s těžkými samozavírači, osoba na vozíku nemá šanci tyto 
dveře otevřít, jde o velkou bariéru, NRZP ČR vznesla požadavek, aby samozavírače nebyly tak těžké 
nebo aby dveře byly otevírány samy na fotobuňku. 

Michal Rada odpověděl, že tato problematika je na delší jednání. Nelze jít cestou automatického 
otevírání požárních dveří, jinak by neměly smysl, je třeba najít jiné řešení. Povede pracovní skupinu 
ke specifickým požadavkům, přizve Dagmar Lanzovou ke spolupráci. 

 

2. Kontrola plnění úkolů 

Úkol č. 65: Projekt Byrokratické mapy 
odpovědná: Šárka Kochmanová (MV) 
Šárka Kochmanová z důvodu omluvené nepřítomnosti na jednání bude požádána o písemnou 
informaci. 
 
Úkol č. 108: Novelizace nařízení vlády č. 63/2011 Sb. – průběh, seznámení se závěry – odpovědný: 
Ivo Hruban (MD) 
Úkol průběžně plněn.  

Ivo Hruban uvedl, že 12. května 2023 bude probíhat další jednání k této novele, bylo rozhodnuto, že 
nebude novelizováno samotné nařízení 63, ale bude vydáno nové nařízení, které standardy ve 
veřejné dopravě upraví. Do jednání vstoupili i jednotliví dopravci, kteří vznesli další požadavky. 
Původní text bude tedy změněn. Zatím se řeší, jakým způsobem pokrýt kontinuální návaznost 
časového období, kdy doběhne platnost stávajícího nařízení, než bude platit nové nařízení tak, aby 
nedošlo k výpadku některých služeb stanovených standardy. Aktuální informace 
z plánovaného  jednání budou zaslány. Až bude nová verze nařízení zpracována, budou osloveny 
organizace OZP k vyjádření. 
 
Úkol č. 139: Zpracovat přehled nejdůležitějších mezinárodních norem ke GA  
Odpovědní: ČAS a Michal Rada. 
Michal Rada uvedl, že jde o setrvalý stav, technicky už výčet norem systém umožňuje, ale 
problémem je pro pracovníky ČAS určit, které z norem se týkají OZP, aby mohl být přehled 
zpracován. Požádal Dagmar Lanzovou, zda by s tím mohla České agentuře pro standardizaci 
pomoci. Dagmar Lanzová souhlasila. 
 
Úkol z 1/21: Zajistit intenzivní spolupráci CENDIS s NRZP ČR a SONS ČR vedoucí k odstranění 
nedostatků v přístupnosti systému jednotného jízdného. 
Úkol trvá.  
Michal Rada informoval, že cca před 14 dny byla nasazena nová verze systému, bylo by dobré, 
kdyby ji Jan Šnyrych za SONS ČR zkontroloval. 
Ivo Hruban doplnil, že CENDIS v současné době spolupracuje se Správou železnic na problematice 
zajištění asistence pro OZP, prostředí pro objednávku by nově mělo zohlednit požadavky organizací 
zastupujících OZP, v nové verzi by měl být prostřednictvím ikonek přehled o tom, které vlaky jsou 
přístupné, což by mělo být propojeno s objednávkovým formulářem tak, aby si člověk se ZP mohl 
sám rozhodnout, které spoje zvolí. Problémem však mohou být náhradní soupravy, které jsou 
nepřístupné a jejich nasazení se včas nemusí promítnout do systému jednotného tarifu. 
Dagmar Lanzová uvedla, že pokud cestuje osoba na vozíku, je vždy doporučeno, nahlásit to předem.  
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Úkol z 5/22: Elektronizace zdravotnictví – přístupnost aplikací eRecept a ePoukaz. 
Odpovědný: MZ 
Aktuálně se MZ touto oblastí přístupnosti nezabývá. Nicole Fryčová požádá Martinu Hejdovou o 
opětovné navázání na jednání k této problematice. 
 
Úkol z 10/22: Pozvat na jednání OSGA zástupce Digitální a informační agentury (DIA). 
Odpovědný: Nicole Fryčová, sekretariát VVOZP 
Úkol trvá, zástupce bude pozván na podzimní jednání. 
 
Úkol z 02/23: Svolat jednání k dalšímu postupu v oblasti osvobození od dálničních poplatků pro 
držitele průkazu ZTP a ZTP/P. 
Jednání se uskutečnilo 25.04.2023 za účasti zástupců sekretariátu VVOZP, NRZP ČR, SONS ČR, 
SFDI, CENDIS, MD, Michala Rady a Nicole Fryčové. V oblasti osvobození od dálničních poplatků 
se v současné době nechystají žádné změny. Pokud nemá vozidlo dálniční známku, je zastaveno a 
zkontrolováno, zda se ve vozidle nachází držitel průkazu ZTP, ZTP/P, takto to bude probíhat i 
v následujících letech. Plně automatizovaný systém se dle aktuálních informací nechystá. 
 
Úkol z 02/23: Přístupnost datových schránek 
Úkol trvá, Pavel Poledna z MV kontakt přerušil, aktuálně Nicole Fryčová oslovila DIA, zatím bez 
odpovědi.  
 
Úkol z 02/23: Připravit podklady k navýšení kapacit pro provádění kontrol přístupnosti internetových 
stránek a mobilních aplikací na červnové zasedání VVOZP. 
Nicole Fryčová čeká na reakci z DIA. Bude lepší počkat na zářijové jednání s DIA, na červnové 
jednání VVOZP toto téma nebude zařazeno. 
Michal Rada zjistí, kdo má problematiku kontrol přístupnosti v rámci DIA v gesci a zorganizuje 
jednání na téma přístupnosti ve 2. polovině roku. 
 
Úkol z 02/23: Vyžádat si od MPO aktuální znění návrhu zákona o přístupnosti výrobků a služeb. 
Úkol splněn, návrh byl poskytnut, lze jej zájemcům dále poskytnout. 
 
Úkol z 02/23: Umístit informace ve formátu ETR na Portálu veřejné správy hned na úvodní stránku 
tak, aby byl tento odkaz snadno dohledatelný. 
Jan Kalina z MV informoval, že s uveřejněním informací na úvodní stránce se počítá. Je však 
potřeba tyto informace v ETR dodat od jednotlivých resortů, zatím jsou tam informace jen od několika 
resortů. Sekretariát VVOZP upozorní ministerstva na zaslání informací Janu Kalinovi. 
Nicole Fryčová vyzve Jana Kalinu k součinnosti. Dle Michala Rady má tuto problematiku v gesci 
sekce veřejné správy MV. 
 
Úkol z 02/23: Požádat MK o možnost finanční podpory pro neceloplošné provozovatele televizního 
vysílání a poskytovatele audiovizuálních mediálních služeb na vyžádání. 
Informace byla podána v rámci bodu 3 f). 
 
Úkol z 02/23: Svolat separátní jednání k problematice přístupnosti voleb pro voliče s těžkým 
zrakovým postižením 
Úkol trvá, SONS ČR má k dispozici od Jana Urbánka překlad informace, jaká je situace v ostatních 
evropských státech s používáním tzv. šablony. Tuto zprávu lze členům na vyžádání rozeslat.  
Podobný prototyp chce SONS ČR vytvořit a nechat otestovat nevidomými uživateli, následně by bylo 
svoláno jednání s MV, zavedení šablony do praxe by znamenalo změnu podoby hlasovacích lístků. 
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3. Pravidelné informace 

a) Aktuality týkající se přístupnosti na jednotlivých ministerstvech 

V rámci tohoto bodu nebyla podána žádná aktuální informace. 
 

b) Postup implementace směrnice EAA 

Za MPO dle informací od Evy Průšové se od posledního jednání nic nezměnilo. Z původních dvou 
návrhů zákona (na přístupnost výrobků a na přístupnost služeb) byl dle požadavků LRV vytvořen 
jen jeden návrh zákona, který byl odeslán koncem února LRV na Úřad vlády, zatím MPO neobdrželo 
žádnou reakci na tento návrh. Členům lze zaslat aktuální návrh zákona.  

 
c) Zákon o přístupnosti - pokračování v monitorování internetových stránek 

a mobilních aplikací pod Digitální a informační agenturou  

Zástupci MV nebyli na jednání přítomni. Nicole Fryčová požádá o písemnou informaci, kterou zašle 
členům odborné skupiny. 

 
d) Pozvánka na školení k tvorbě textů v Easy to Read 

Camille Latimier, ředitelka Společnosti pro podporu lidí s mentálním postižením („SPMP“), 
připomněla, že v rámci realizace Národního plánu podpory rovných příležitostí pro osoby se 
zdravotním postižením na období 2021-2025 („NPPRP“) je několik opatření zaměřeno na tvorbu 
textů podle metodiky Easy to Read („ETR“, snadného čtení). V loňském roce měly být přeloženy 
základní informace o činnosti ministerstev. Na základě zkušeností s plněním opatření je navrženo 
školení zaměřené na konkrétní tvorbu textů v ETR, kterým by bylo splněno opatření 3.3.5, které má 
být realizováno v tomto roce. Školení by bylo realizováno ve 2 dnech s rozestupem od sebe cca 10 
dní. První den dopoledne by bylo seznámení se základními principy ETR, odpoledne by bylo 
věnováno práci na textech u základních karet vybraných agend se zaměřením na to, jaké informace 
jsou pro občany s mentálním postižením relevantní. V mezičase bude možná konzultace k návrhu 
textů prostřednictvím e-mailu. Druhý den školení by zahrnoval práci s cílovou skupinou – tedy 
zpětnou vazbu od čtenáře s kognitivním postižením. Po skončení školení by měli být účastníci 
schopni opatření splnit. Sekretariát VVOZP poskytne prostory na Úřadu vlády. Předběžné termíny 
jsou stanoveny na 12.09.2023 a 21.09.2023. 

Desítky příspěvkových organizací se na SPMP obrátily s žádostí o překlad v prosinci 2022, nebylo 
možné z kapacitních důvodů překlady pro ně zrealizovat, navržené školení by mohlo přispět 
k rozšíření znalostí ETR na jednotlivých resortech. 

Školení je však také kapacitně omezeno, je určeno pro zástupce resortů. Je vhodné, když se mohou 
školení účastnit dva lidé z jednoho resortu, protože kolegové si mohou dát vzájemnou zpětnou 
vazbu. V případě velkého zájmu by se mohlo školení zopakovat. 

Pavel Ptáčník ujistil Ivu Matějkovou, že opatření 3.3.5 je zaměřeno jen na resorty, pomíjí příspěvkové 
organizace. Všechny resorty budou obeslány s pozvánkou na školení, pozvánky budou primárně 
směřovat na členy odborné skupiny a na koordinátory přístupnosti, resort si pak sám určí účastníky 
školení. 

 

e) Nová stavební legislativa se zaměřením na bezbariérovost – průběžná informace 

Petr Novák představil aktuální novinky a další postup. Legislativní proces byl ukončen, věcná novela 
stavebního zákona č. 283/2021 Sb. byla schválena Parlamentem ČR 10.05.2023. Novela zavádí 
definici přístupnosti, smyslem je samostatné, bezpečné a důstojné užívání staveb všemi uživateli 
bez ohledu na zdravotní stav, věk a pohlaví. Přístupnost se stává nedílnou součástí požadavků na 
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výstavbu. Novela zavádí novou vybranou činnost ve výstavbě – dozor projektanta. Vykonávat jej 
může pouze autorizovaná osoba, projektant se účastní kontrolních prohlídek stavby a dohlíží na to, 
aby byla stavba prováděna podle projektové dokumentace, případně může navrhovat úpravy po 
dohodě se zhotovitelem a stavebníkem. Tato nová právní úprava bude eliminovat vznik chyb při 
realizaci staveb. Nově je upravena gesce odvolacího orgánu staveb povolovaných speciálním 
stavebním úřadem, kterým je Dopravní a energetický stavební úřad (DESU), nově budou těmito 
odvolacími orgány MD a MPO. S touto změnou souvisí nové zmocnění pro MD k vydání prováděcího 
právního předpisu upravujícího technické požadavky na stavby dálnic, silnic, místních komunikací a 
veřejně přístupných účelových komunikací a dále prováděcího právního předpisu rozsah a obsah 
projektové dokumentace k těmto stavbám. Novela stavebního zákona doplňuje přechodná 
ustanovení, v rámci kterých lze dosavadní prováděcí vyhlášky aplikovat až do vydání nových 
prováděcích předpisů, nejpozději do 01.07.2027. Nyní je nutné uvést rozsah a znění návrhu nové 
vyhlášky o požadavcích na výstavbu do souladu se zněním této věcné novely stavebního zákona.  

Ivo Hruban za MD doplnil, že si Dagmar Lanzová za NRZP ČR domluvila spolupráci s příslušnými 
pracovníky, kteří se budou věnovat tvorbě nové legislativy. Práce zatím nebyly započaty. 

Nicole Fryčová informovala, že na konci března se uskutečnilo na MMR jednání k tématu 
bezbariérového užívání staveb za účasti ministra pro místní rozvoj a zmocněnkyně vlády pro lidská 
práva, byla navázána forma spolupráce. Zatím však nedošlo k ustavení pracovní skupiny k tvorbě 
prováděcího právního předpisu. V červnu se chystá další jednání na této úrovni. 

Petr Novák doplnil, že MMR se zaměří i na zkušenosti ze zahraničí, důležité je posílit vzdělání na 
úrovni škol a komor, MMR již udělalo seznam všech vysokých škol se zaměřením na stavební a 
dopravní problematiku a byl odeslán dopis děkanům těchto škol s tím, aby byly posíleny možnosti 
výuky v této oblasti. Dále se MMR dotázalo komor, zda mají podněty z praxe, obě komory 
odpověděly, že za letošní rok nemají žádné zpětné vazby ze strany organizací OZP.  

Pavel Ptáčník vyzval SONS ČR, NRZP ČR i další organizace, aby podněty na komory zasílaly, 
v kopii též MMR a v případě dopravních staveb MD. 

Dagmar Lanzová upozornila, že české technické normy jsou ve špatném stavu, co se týče 
bezbariérového užívání, byly v nich rozpory oproti stávající vyhlášce, je zapotřebí je dát do souladu 
s připravovanými novými prováděcími právními předpisy ke stavebnímu zákonu. 

 
f) Přístupnost audiovizuálních mediálních služeb pro osoby se zrakovým postižením 

a osoby se sluchovým postižením (Akční plány + Zaváděcí plány) 

Nicole Fryčová informovala, že v současné době probíhá projednávání akčních a zaváděcích plánů 
s organizacemi zastupujícími sluchově a zrakově postižené. Pro provozovatele, kteří dosud 
nemuseli zpřístupňovat své pořady, jde o finanční problém, především pro neceloplošné 
provozovatele, kteří nemají tak vysoké zisky, pořízení zařízení na tvorbu skrytých titulků je finančně 
náročné, proto by bylo dobré, kdyby ze strany MK mohla být poskytnuta dotace. V této záležitosti se 
Nicole Fryčová obrátila na Ivu Matějkovou s žádostí o stanovisko MK. 

Iva Matějková se obrátila na ředitele odboru médií a audiovize, dle kterého se jedná o stálý problém 
při projednávání všech nových zákonných požadavků na tuto problematiku, zejména u TV Nova a 
TV Prima, nyní se k nim přidávají i menší regionální provozovatelé. Povinnost vychází z evropské 
směrnice o audiovizuálních mediálních službách přijaté v roce 2018, z ní vyplývá přijímání tříletých 
akčních plánů, plány musí odpovídat finančním a technickým možnostem provozovatelů. Při 
projednávání akčních plánů musí zdůvodňovat, že podíly zpřístupněných pořadů odpovídají jejich 
ekonomickým možnostem. Případné financování ze strany státu formou dotačního programu by 
vyžadovalo přijetí samostatného dotačního programu se specificky vyčleněnými financemi. MK dává 
dotace na neziskové projekty, většina provozovatelů jsou však ziskové organizace. Využití 
stávajícího dotačního programu pro tuto oblast by šlo pouze dílčím způsobem, protože dotační 
pravidla neumožňují proplácet investiční náklady (techniku) a příjemci nesmí generovat zisk. MK 
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těžko obhajuje stávající dotační programy, v současné době formulovat nový dotační program pro 
ziskový sektor je neprůchodné. 

4. Rušení poboček České pošty a vliv na přístupnost 

Nicole Fryčová uvedla, že dochází k rušení velkého množství poboček České pošty („ČP“), 
v některých obcích se ruší ty pobočky, které jsou v dané obci jediné bezbariérové. Minulý týden se 
uskutečnilo na NRZP ČR jednání k tomuto tématu. 

Luděk Palek, manažer specializovaného útvaru ČP, upřesnil, že se jedná o rušení cca 10 % 
poboček, z celkového počtu 3200 jich bude 2900. ČP tím reaguje na legislativní změnu od 
01.07.2023, kdy dojde ke změně vyhlášky a nařízení vlády v souvislosti s počtem poboček a 
s kvalitativními požadavky na rozmístění poboček ČP. Tam, kde samospráva má poštu, tam není 
pobočka rušena. ČP se zaměřila na větší města s vyšší hustotou poboček, ruší se méně využívané 
pobočky, zachovávají se kapacitně dostatečné pobočky, které mohou poskytnout navíc i doplňkové 
služby. Při rušení byla sledována 3 kritéria: dodržení legislativního rámce, ekonomická soběstačnost 
jednotlivých poboček a zákaznický komfort. Luděk Palek vyjádřil názor, že rušení 300 poboček 
neznamená zásadní zhoršení, protože každá pobočka je nějakým způsobem přizpůsobena tomu, 
aby obsloužila občany se zdravotním handicapem. Jde buď o bezbariérový přístup, případně 
prostřednictvím tlačítka před poštou si zákazník přivolá obsluhu. Některé pošty jsou umístěny 
v historických budovách, kde je komplikované zbudovat bezbariérový přístup. Část utržených peněz 
z prodeje nemovitostí v rámci rušení poboček může být vráceno zpět do inovace poboček, případně 
přestěhování poboček. ČP nabízí i jiné možnosti, jak obsloužit zákazníky i mimo pobočky, jde např. 
o vyzvedávání balíků u 4 tisíc provozovatelů po celé ČR. Na 300 pobočkách je instalován vyvolávací 
systém, který je někde napojen i na akustické prvky pro občany se zrakovým postižením, systém je 
navede přímo na přizpůsobenou přepážku. Lze i pomocí vyvolávacího systému objednat na pobočku 
na konkrétní čas. I mezi rušenými pobočkami jsou místa, která byla bezbariérová, někde musí ČP 
řešit, jak tuto bezbariérovost nahradit ve zbývajících pobočkách. Jednotlivé případy jsou řešeny 
s místními samosprávami.  

Nicole Fryčová uvedla, že dle informací z terénu v některých případech tlačítko z pozice na vozíku 
není přístupné, případně klient čeká na asistenci někdy i půl hodiny, nezřídka se stává, že jsou 
záležitosti klientů s postižením vyřizovány přímo na ulici před poštou, což je nedůstojné. Jsou 
případy, kdy dochází k rušení pobočky, kterou mohli klienti samostatně navštěvovat. Než ke zrušení 
dojde, mělo by dojít v té konkrétní oblasti ke zpřístupnění jiných poboček. Pokud to možné nebude, 
nezbyde než danou pobočku nerušit. 

Pavel Ptáčník uvedl, že s ČP byla řadu let dobrá spolupráce, snažila se pobočky zpřístupňovat. 
Ekonomické aspekty lze chápat, ale bezbariérové pobočky by měly být zachovány, měl by přijít 
závazek ČP, že v co nejkratší době udělá nápravu, zejména u velkých měst, kde je koncentrace lidí 
se ZP největší. 

Luboš Zajíc upozornil zejména na úpravy pro zrakově postižené, u zavádění moderních 
vyvolávacích systémů je potřeba pamatovat i na uživatele se zrakovým postižením. Na řešení je 
SONS ČR připravena participovat. 

Štefan Čulík upozornil na nefunkčnost zavedeného systému na hlavní pobočce Prahy 4. 

Dagmar Lanzová připomněla, že na pobočkách by měly být indukční smyčky pro klienty se 
sluchovým postižením. 

Luděk Palek informoval, že v současné době probíhají závěrečná jednání o rušení poboček. ČP se 
snaží k požadavkům přistupovat zodpovědně a individuálně. Signály o nefunkčnosti zavedených 
systémů má ČP od zákazníků, pobočka na Praze 4 bude prověřena. K vyřizování na ulici uvedl, že 
lze předpokládat, že ve větších městech má zákazník možnost dopravit se i prostřednictvím MHD 
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na vyhovující pobočku. V rámci menších obcí to může být problém. V řadě poboček je ČP 
v nájemních prostorech (cca 70 %), kde úpravu bezbariérovosti komplikuje jednání s majitelem. 
K předávání důchodů na ulici by nemělo docházet, bylo by dobré poskytnout informaci, kde se to 
děje, aby to mohlo být prověřeno. Alternativy k produktům, které ČP poskytuje, vždy existují, např. 
v digitální podobě. Znovu ČP prověří přístupnost poboček, dojde k přesunu vyvolávacích systémů 
tam, kde dosud nebyly, 10 % akustických majáků a vodících lišt je skutečně málo. Tyto problémy 
Luděk Palek projedná s generálním ředitelem ČP, výsledkem bude stanovisko ČP, jak se postavit 
k přístupnosti poboček pro občany se zdravotním postižením.  

Nicole Fryčová apelovala na to, aby ČP na oblast přístupnosti pamatovala, neboť v rámci 
probíhajících jednání o rušení poboček i někteří zástupci měst a obcí oblasti bezbariérovosti 
nevěnují patřičnou pozornost. Je potřeba, aby v konkrétních oblastech byla bezbariérová pobočka, 
kam se klient sám dostane. Požádala Luďka Palka, aby v této záležitosti odbornou skupinu písemně 
informoval. 

František Brašna dále požádal Luďka Palka o seznam přístupných pošt, který by SONS ČR mohla 
poskytnout svým klientům. 

5. Proces provádění analýzy přístupnosti všech budov ve vlastnictví a pronájmu gestora 
(včetně přímo řízených organizací) – umístění informací na internetové stránky 

Nicole Fryčová připomněla, že jednotlivé resorty měly provést analýzu přístupnosti všech budov, 
které pod ně spadají. Tyto analýzy byly zaslány sekretariátu VVOZP v rámci zprávy o plnění opatření 
NPPRP. Odborná skupina si musí stanovit, jak s těmito informacemi naložit a zprostředkovat je lidem 
se ZP formou umístění na internetové stránky. Tento úkol má být splněn do 30.06.2023. Nyní je 
nejvyšší čas určit pravidla, jakým způsobem mají být analýzy zpřístupněny. Ideální by bylo, aby se 
informace nacházely na všech stránkách pokud možno na stejném místě pod shodným označením, 
doplněno např. vhodným piktogramem. Je potřebné stanovit základní prvky přístupnosti, které by na 
stránkách neměly chybět. Je možné v rámci odkazu zveřejnit i celou analýzu. Není však žádoucí, 
aby na internetových stránkách bylo obrovské množství informací týkajících se přístupnosti. 
Zveřejněné informace by měly být snadno dohledatelné, nejlépe na úvodní stránce, a v přístupné 
podobě s odečítačem obrazovky. 

Pavel Ptáčník doplnil, že nejjednodušší bude udělat sumář základních prvků přístupnosti, který 
sekretariát VVOZP rozešle na resorty během června. Organizace OZP budou osloveny v záležitosti 
základních prvků přístupnosti. Požádal o rychlé reakce tak, aby resorty mohly být včas informovány.  

Iva Matějková uvedla, že podklad ze sekretariátu VVOZP z loňského roku byl předán příspěvkovým 
organizacím, které již podle podkladu informace určitým způsobem zveřejnily, obeslat je s tím, že 
informace mají uveřejnit nyní jiným způsobem, by bylo značně komplikované.  

Nicole Fryčová potvrdila, že MK je specifické, má velmi mnoho budov, bude na to brán ohled. 

V množství zkoumaných objektů nebylo možné, aby všechny analýzy prováděli profesionálové, 
kteří na to mají licenci, těch je v ČR méně než 10. 
 
6. Přístupnost formulářů MPSV + možnost zasílání posudků lékařské posudkové služby 

U formulářů žádostí, které se týkají dávek pro OZP, byly shledány drobné nedostatky ovladatelnosti 
s odečítači obrazovky.  

Dana Hacaperková uvedla, že seznam požadavků k přístupnosti formulářů obdržela od Jana 
Šnyrycha, tento seznam předala IT odboru MPSV, který odpověděl, že nedostatky již byly 
odstraněny. Vedoucím daného oddělení je Luboš Holakovský. 
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Nicole Fryčová se setkává s tím, že klientům pomáhá sepisovat odvolání, k tomu nestačí jen text 
rozhodnutí, kde je informací málo, potřebují posudek lékařské posudkové služby, klienti často 
z kontaktních pracovišť těžko posudek dostávají. V rozhodnutí je výzva, aby se klient přišel 
s posudkem seznámit, což však může být pro OZP obtížné. 

V záležitosti posudků lékařské posudkové služby prověřovala Dana Hacaperková situaci na odboru 
odvolání MPSV, občas žádosti na zaslání posudků mají, je jich však málo, normálně je zasílají, ale 
identifikovali problém, že někteří lidé pouze zatelefonovali, nebyli ztotožněni, proto pobočka odmítla 
posudek zaslat. 

Nicole Fryčová cílila na to, zda by posudky nešly zasílat automaticky. Dana Hacaperková uvedla, že 
to třeba bude možné do budoucna v souvislosti s digitalizací. 

Štefan Čulík navrhl do formuláře doplnit kolonku, kde by klient mohl požádat o zaslání posudku na 
konkrétní adresu. Nicole Fryčová doplnila, zda by ve formuláři nemohla být i informace o tom, že 
klienti mají posudek dostat. 

Nicole Fryčová požádala Danu Hacaperkovou, aby se této problematice v rámci odborné skupiny 
věnovala. 

Nicole Fryčová upozornila, že v meziresortním připomínkovém řízení se objevila novela týkající se 
příspěvku na bydlení. Mzdy a platy budou dokládat zaměstnavatelé prostřednictvím jednotné 
aplikace, požádala, aby tato aplikace byla zcela přístupná.  

 
7. Možnost parkování na vyhrazeném parkovacím stání pro OZP u vozidel převážejících 

po městě OZP (služba bezbariérového taxi pro OZP) 

Nicole Fryčová na úvod informovala, že v současné době není možné podle platné legislativy 
parkování těchto vozidel na vyhrazených parkovacích stáních pro OZP. 

Ivo Hruban uvedl, že portfolio poskytovatelů služby taxi převážející seniory a OZP je poměrně široké, 
existují 4 různá zařazení pro fungování služby, která jednotliví provozovatelé využívají: dopravní 
služba naplňující známky taxi služby, provoz na základě zákona o sociálních službách – sociální 
služba, někdy je tato služba poskytována jako zvláštní linková doprava a služby zařazené mezi 
veřejnou linkovou dopravu na zavolání. Současně do toho vstupuje stávající právní úprava využití 
vyhrazených stání na parkovištích, využít takové místo by mělo vozidlo, v němž cestuje OZP, vozidlo 
by mělo být označeno parkovacím průkazem, který je vázán na OZP, nikoliv na vozidlo. Z hlediska 
této právní úpravy záleží na konkrétní situaci, teoreticky služba senior taxi může zastavit na 
vyhrazeném místě v případě, že je k dispozici parkovací průkaz přepravované osoby, pokud již 
osoba ve vozidle není a nebude se vozidlem vracet, měl by řidič přeparkovat. 

Kolegové mající na starosti problematiku parkování a parkovacích průkazů upozorňovali na 
skutečnost, že z hlediska další dílčí úpravy naráží na obavu z toho, že vyhrazených parkovacích 
míst je relativně málo a v současné době služby tak, jak jsou nastaveny, mohou využívat nejen OZP, 
ale i senioři případně další osoby. Nedochází tedy vždy ke splnění podmínky přepravy OZP. Dle 
názoru MD by parkovací místa měla být využívána právě OZP, nikoliv seniory. Problém je 
s identifikací těchto vozidel, i pokud převážejí jen OZP. Nějakým způsobem by se řešení mohlo najít 
např. u vozidel, která jsou provozována jako sociální služba. Panují však obavy ze zneužitelnosti 
rozšíření možnosti parkování těchto vozidel. 

 

8. Různé 

K European Disability Card Dana Hacaperková informovala, že probíhal konzultační proces. 
Pracovní podskupina se sešla pouze na úvodním jednání, proběhlo několik konzultací a workshop. 
Otázky nebyly vždy srozumitelné, byly někdy i zavádějící, ČR však odevzdala svůj příspěvek v rámci 
veřejných konzultací. Za týden má být jednání s vybranými členskými státy, na jednání pracovní 



Úřad vlády České republiky 
Oddělení sekretariátu Vládního výboru  
pro osoby se zdravotním postižením 

 

 

 

Strana 9 (celkem 9) 

podskupiny budou zřejmě dostupné výsledky konzultací. EK by měla do konce roku představit návrh 
evropského průkazu osob se zdravotním postižením. Ze strany EK je velký tlak na sloučení 
European Disability Card a parkovacího průkazu, většina členských států tuto možnost nepodporuje, 
přineslo by to řadu praktických a legislativních problémů. 

Pavel Ptáčník požádal Danu Hacaperkovou, aby na podzimním jednání odborné skupiny 
informovala o vývoji situace. 

 

Nicole Fryčová poděkovala členkám a členům za účast, informovala, že další zasedání je plánováno 
na září 2023, a ukončila zasedání.  

 

 

 
V Praze dne 29.05.2023 
 
 
Zapsala:  Martina Jelínková 
 
Schválila: Nicole Fryčová 
   předsedkyně Odborné skupiny 
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